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موج انتقادها به دانشگاه آزاد

ســـربار دارد و نباید به خاطـــر این هزینه ها 
شـــهریه های بـــالا از دانشـــجویان دریافت 
شـــود. وی افـــزود: اگرچـــه هزینه هـــای 
دانشـــگاه آزاد هم بـــه دلیل تـــورم افزایش 
یافتـــه اســـت امـــا بایـــد هزینه هـــا بـــرای 
دانشـــجویانی کـــه شـــهریه می پردازنـــد، 

شـــفاف شود.

دانشگاه آزاد نتوانسته زیرساخت های 
علمی خود را بهبود بخشد

ی  ســـخنگو فلاحـــی  حســـین  حمـــد  ا
کمیســـیون آموزش و تحقیقـــات مجلس 
شـــورای اســـلامی نیـــز دربـــاره عملکـــرد 
دانشـــگاه آزاد و شـــرایط حاکـــم بـــر ایـــن 
دانشـــگاه و اینکـــه دانشـــجویان دانشـــگاه 
از افزایـــش شـــهریه ها گله مند هســـتند و 
کارکنـــان نیـــز از وضعیـــت معیشـــتی خود 
رضایـــت ندارنـــد، به ایرنـــا گفـــت: اکنون 
شـــرایط دانشـــگاه آزاد به نحوی اســـت که 
شـــاید در آینـــده ای نزدیـــک این دانشـــگاه 

نتوانـــد بـــه کار خـــود ادامـــه دهد.
نماینده مردم همـــدان در مجلس افزود: 
بســـیاری از شـــرکت های دانش بنیـــان از 

فضـــای لازم بـــرای انجـــام فعالیـــت علمی 
بی بهره هســـتند کـــه می تـــوان از ظرفیت 
دانشـــگاه آزاد بـــرای این موضوع اســـتفاده 
کرد و این شـــیوه بـــه درآمدزایی دانشـــگاه 

ختم خواهد شـــد. 
وی یـــادآور شـــد: در موضـــوع پزشـــکی و 
در حـــوزه توریســـت درمانـــی، دانشـــگاه 
آزاد می توانـــد ورود کنـــد تـــا از ایـــن راه 
درآمدزایـــی لازم را انجـــام دهـــد. البتـــه با 
توجه به پیشـــنهاداتی که به برخی از مراکز 
تحقیقاتی داده شـــده می تـــوان از ظرفیت 

دانشـــگاه آزاد در ایـــن راه اســـتفاده کـــرد.
وی دربـــاره اینکه چـــرا پس از چهـــار دهه 
فعالیـــت دانشـــگاه آزاد، رتبـــه بین المللی 
این دانشـــگاه رشد نداشته، گفت: کیفیت 
علمی هر دانشـــگاهی به زیرســـاخت های 
آن دانشـــگاه وابســـته اســـت. امـــروز هم 
مشـــکلی که اســـاتید و کارکنان دانشـــگاه 
آزاد دربـــاره افزایـــش حقوق دارنـــد به این 
دلیل اســـت که دانشـــگاه در این ســـال ها 
نتوانســـته زیرســـاخت های علمـــی خـــود 
را بهبـــود بخشـــد.  فلاحـــی دربـــاره فضای 
فرهنگـــی دانشـــگاه آزاد خاطرنشـــان کرد: 

ضعف هایی در خصوص مســـائل فرهنگی 
و عفـــاف و حجاب در دانشـــگاه وجود دارد 
کـــه در ایـــن خصـــوص باید دســـتگاه های 
اجرایـــی و قضایی مســـئولیت های محول 
شـــده را به درســـتی انجام دهند تـــا بتوان 
در بهبـــود فضـــای فرهنگـــی دانشـــگاه آزاد 

اقدامات مناســـبی انجـــام داد.

امروز با کاهش ورودی دانشجو به 
دانشگاه آزاد مواجه هستیم

 غلامرضا شـــریعتی نماینده مردم بهشـــهر 
در مجلس شـــورای اسلامی درباره عملکرد 
دانشـــگاه آزاد و نارضایتـــی دانشـــجویان 
دانشـــگاه  ایـــن  بـــالای  شـــهریه های  از 
به خصـــوص در دوره تحصیـــلات تکمیلـــی 
اظهـــار داشـــت: دانشـــگاه آزاد امـــروز در 
شـــرایط ســـختی به ســـر می برد و مدیران 
این دانشـــگاه نســـبت به آینـــده آن نگران 
هســـتند. وی افزود: کاهش دانشـــجویان 
ورودی بـــه دانشـــگاه آزاد و هزینـــه بـــالای 
اداره واحدهـــای مختلـــف ایـــن دانشـــگاه 
به یـــک قصه پرغصه تبدیل شـــده اســـت. 
کاهش ورودی این دانشـــگاه ســـبب شده 

ایـــن روزهـــا فصـــل کنکـــور را پشـــت ســـر 
می گذاریـــم. حـــالا آزمـــون سراســـری در 
نوبـــت دوم هـــم برگـــزار شـــده اســـت، 
رتبه هـــای داوطلبـــان کنکور ارشـــد اعلام 
دکتـــرا  آزمـــون  مصاحبه هـــای  و  شـــده 
نیـــز آغـــاز شـــده اســـت. در روزهایـــی که 
دغدغه بســـیاری از خانواده ها فرســـتادن 
فرزندانشان به دانشـــگاه است، افراد برای 
بالابردن رتبه شـــغلی یا بـــه خیال خود پیدا 
کردن شـــغلی با درآمد بهتر دنبـــال ارتقای 
مدرک تحصیلی هســـتند. بازار »دانشگاه« 
رفتـــن هم که پر رونق اســـت. در این میان 
دانشـــگاه آزاد اســـت که روز به روز بر تعداد 
صندلی های آموزشـــی خود اضافه می کند 
و دانشـــجویان بدون آزمون زیادی را جذب 
می کنـــد در حالـــی کـــه عـــدم بـــالا رفتن 
کیفیت آموزشـــی، هزینه های ســـرباری به 
دوش دانشـــجوها می گـــذارد بـــدون آنکه 
خدمـــات قابـــل توجهـــی دریافـــت کنند 
و شـــهریه هایی کـــه ســـال به ســـال آنقدر 
بالا مـــی رود کـــه دیگر توجیه پذیر نیســـت 
و بـــاز از ســـوی دیگـــر عـــدم توجـــه جدی 
این دانشـــگاه به بالا بـــردن کیفیت علمی 
اساتید و دانشـــجوها، از معضلات اساسی 
این دانشـــگاه است؛ دانشگاهی که حالا در 
هر گوشـــه و کناری در کشور شعبه ای دارد. 
در دوران کرونـــا نیـــز آموزش مجـــازی این 
دانشـــگاه مورد انتقاد جدی دانشـــجوها و 
جامعه نخبگانی کشـــور بود. حالا بسیاری 
خواهان توجه جدی وزارت علوم و شورای 
عالـــی انقـــلاب فرهنگی به حـــوزه کیفیت 
آموزشـــی دانشـــگاه آزاد شـــده اند. برخـــی 
خبرها حاکی از آن اســـت که این دانشگاه 
در زمینـــه افزایـــش واحدهای آموزشـــی و 
حتی توسعه دانشکده های فنی مهندسی 
یا پرســـتاری و مامایی در برخی شـــهرهای 
فاقد زیرســـاخت های علمی مناسب فعال 

شـــده است. 
چالش هـــای این دانشـــگاه حـــالا به علت 
جمعیـــت دانشـــجویانش پررنگ تـــر دیده 

می شود. اغلب دانشـــجویان دانشگاه آزاد 
شانســـی برای حضور در دانشگاه سراسری 
نداشـــته اند کـــه به ناچـــار دانشـــگاه آزاد را 
انتخاب کرده انـــد و اساســـاً از لحاظ مالی 
تأمیـــن شـــهریه دانشـــگاه آزاد بـــرای آنهـــا 
دشـــوار اســـت اما به هر حال علاقه مند به 
تحصیل هســـتند. افزایش بی رویه شهریه 
دغدغه مضاعفی برای دانشـــجویان است.

دانشگاه آزاد به وضعیت اقتصاد و 
معیشت خانواده ها توجه کند

 ، علـــوم یـــر  وز گل  زلفـــی  علـــی  محمد
تحقیقات و فنـــاوری در خصوص اقدامات 
اخیـــر دانشـــگاه آزاد بـــه ایرنـــا گفـــت: در 
شـــورای گســـترش آموزش عالی وضعیت 
دانشـــگاه ها را بررسی می کنیم و از مدیران 
آنها توضیح می خواهیم؛ ســـعی می شـــود 
تـــا از نظر ســـطح علمی و نســـبت اســـتاد 
بـــه دانشـــجو، ســـطح کیفـــی دانشـــگاه ها 
رعایت شـــود. وی در خصوص بحث هزینه 
شـــهریه دانشـــجویان دانشـــگاه آزاد گفت: 
هیأت امنای دانشـــگاه آزاد تصمیم گیرنده 
اســـت و وزارت علـــوم در این زمینـــه ورود 
نمی کنـــد؛ مـــا در وزارت علـــوم بـــه عنوان 
عضـــو هیأت امنـــا در جلســـات شـــرکت 
می کنیـــم ولی ســـعی می کنیـــم اگر بحث 
هزینه ها و افزایش شـــهریه مطرح شـــد، با 
توجه به شعار امســـال که مهار تورم و رشد 
تولید اســـت، موضـــوع توجه بـــه اقتصاد و 
معیشـــت خانواده هـــا را در نظـــر بگیریم.

عضـــو شـــورای عالـــی علـــوم، تحقیقات و 
فناوری )عتف( در پاســـخ به این پرســـش 
که آیا کیفیـــت آموزش در دانشـــگاه آزاد با 
توجـــه به تعـــدد واحدهای آن مـــورد تأیید 
وزارت علـــوم اســـت یا خیـــر، تصریح کرد: 
این مسأله بســـتگی به واحدهای مختلف 
دارد. در برخی واحدها استانداردها خوب 
و در برخی دیگر ضعیف اســـت ولی ســـعی 
می کنیـــم در تعامل بـــا دانشـــگاه آزاد این 
موارد را گوشـــزد و مرتفع کنیـــم. زلفی گل 
دربـــاره اینکـــه آیـــا قـــرار اســـت واحدهای 
زیـــان ده یا بـــا کیفیـــت پایین تر آموزشـــی 
دانشـــگاه آزاد در ســـایر واحدهـــای ایـــن 
دانشـــگاه ادغام شـــوند یا نه، گفـــت: این 

موضوع بســـتگی بـــه نظر رئیس دانشـــگاه 
آزاد دارد.

از مهم ترین گلایه های دانشجویان 
دانشگاه آزاد، عدم ثبت مقالات در 

مجلات معتبر است
امانقلیـــچ شـــادمهر نماینده مـــردم گنبد 
کاووس در مجلـــس در مـــورد عملکـــرد 
دانشـــگاه آزاد اســـلامی بیان داشـــت: این 
دانشـــگاه برای رســـیدن بـــه دانشـــگاه تراز 
انقلاب اسلامی مســـیری طولانی در پیش 
دارد که باید از پوسته و نسل قبلی آموزش 
حرکـــت کرده و به دانشـــگاه نســـل جدید 

تغییـــر یابد.
شادمهر با اشـــاره به مشکلات دانشجویان 
مقطع کارشناســـی ارشد و دکترای دانشگاه 
آزاد در ثبـــت مقـــالات بـــه ایرنـــا گفـــت: از 
ایرادات اساســـی و بسیار شـــکایت برانگیز 
که مانع عمده دانشـــجویان در حال دفاع 
غ التحصیلان کارشناســـی ارشـــد و  یـــا فار
دکتـــرا بـــوده، ثبـــت مقـــالات در مجلات 
معتبـــر علمـــی ملـــی و جهانـــی اســـت که 

مشـــکل عمده دانشـــگاه آزاد است.
وی خواســـتار رفـــع هرچـــه ســـریعتر ایـــن 
مشـــکل دانشـــجویان از ســـوی مســـئولان 
دانشـــگاه آزاد شد. شـــادمهر بیان داشت: 
نســـل جدید آموزش صرفاً بر اســـاس اخذ 
مـــدرک و کســـب عناویـــن علمی نیســـت 
بلکـــه در میزان کســـب مهـــارت ارتباط با 
صنعت و علم در عرصه کار است. نماینده 
مـــردم گنبـــد کاووس در مجلـــس تأکیـــد 
کرد: دانشـــگاه آزاد اســـلامی بایـــد بیش از 
گذشـــته به رشـــته های مهارتی توجه کند 
و رشـــته های پذیرش خود را بر اساس نیاز 

جامعـــه و مناطـــق تعریف کند.

چرایی میزان شهریه نجومی دانشگاه 
آزاد شفاف سازی شود

حجت الاســـلام علیرضـــا ســـلیمی عضـــو 
هیأت رئیســـه مجلس شـــورای اسلامی در 
این بـــاره با اشـــاره به گلایه دانشـــجویان و 
خانواده هـــای آنـــان از شـــهریه های بالا در 
دانشگاه آزاد اظهار کرد: مشکل اینجاست 
کـــه ایـــن دانشـــگاه یکســـری هزینه هـــای 

گــزارش

تـــا هزینه جدیدی تحت عنـــوان نگهداری 
دانشـــگاه های بدون دانشـــجو به دانشگاه 
آزاد تحمیـــل شـــود که افزایش شـــهریه ها 
را بـــه دنبـــال داشـــته اســـت. شـــریعتی 
خاطرنشـــان کـــرد: تحمیـــل هزینه هـــای 
اضافـــی دانشـــگاه آزاد بـــه دانشـــجویان از 
طریق افزایش شـــهریه به هیچ وجه قابل 
پذیـــرش نیســـت و نبایـــد ایـــن کار انجام 
شود. شریعتی یادآور شد: این دانشگاه رو 
به افزایش شـــهریه دانشجویان خود آورده 
که این مســـأله نارضایتی دانشجویان را در 

پی داشـــته است.

تعداد قابل توجهی از واحدهای 
دانشگاه آزاد در آستانه تعطیلی 

هستند
ســـیدحمیدرضا کاظمی عضو کمیسیون 
امور داخلی و شـــوراهای مجلس شـــورای 
بـــالای  شـــهریه های  دربـــاره  اســـلامی 
دانشـــگاه آزاد و نارضایتـــی دانشـــجویان 
گفت: نگهداری از واحدهای دانشـــگاهی 
فاقد دانشـــجو بـــرای دانشـــگاه آزاد فقط 
هزینـــه به دنبـــال دارد کـــه ایـــن هزینه از 
طریـــق افزایش شـــهریه به دانشـــجویان 

می شـــود. تحمیل 
ایـــن نماینده مجلس تأکید کـــرد: مردم از 
شـــهریه های بـــالای دانشـــگاه آزاد گله مند 
هستند و بهتر است دانشـــگاه آزاد در این 
باره مناســـب تر رفتـــار کند زیـــرا پرداخت 
این شـــهریه ها برای اقشـــار مختلف مردم 
ســـنگین اســـت. امروز به دلیـــل کاهش 
جذب دانشـــجویان، تعـــداد قابل توجهی 
از واحدهای دانشـــگاه آزاد در استان های 
مختلف در آســـتانه تعطیلی هستند و باید 
تعطیل شـــوند. نماینده مردم پلدختر در 
مجلس شـــورای اســـلامی اظهار داشـــت: 
پیـــش از ایـــن دانشـــگاه آزاد در توجیـــه 
افزایش شـــهریه های دانشـــجویان بحث 
توســـعه دانشـــگاه آزاد را مطـــرح می کـــرد 
اما در شـــرایط کنونی بـــا واحدهای زیانده 

دانشـــگاهی روبه رو هستیم.
وی افزود: دانشـــگاه آزاد امروز در توجیه 
افزایـــش شـــهریه دانشـــجویان بحـــث 
هزینه بـــالای نگهداری ســـاختمان های 
خـــود را مطـــرح می کنـــد در حالـــی که 
اگر دانشـــگاهی دانشـــجو نـــدارد، دلیلی 
ندارد که ســـاختمان آن نگهداری شـــود 
و بهتـــر اســـت دانشـــگاه آزاد بـــرای کـــم 
کـــردن هزینه های خود ســـاختمان های 
دانشگاه های تعطیل شـــده را به فروش 

. برساند


